
آرمان ملی: ناهید کیانی برای اولین بار مدال طلای 
تکواندوی قهرمانی جهان را برای بانوان ورزشکار کشورمان به 
ارمغان آورد ضمن اینکه در روزهای گذشته بانوان ورزشکار 
ایران در رقابت های بین المللی افتخارآفرینی دیگری داشتند. 

  مدال آوران 
ناهید کیانی با کسب مدال طلای تکواندوی قهرمانی جهان 
تنها مدال آور کاروان ۱۵ نفره ایران در این مسابقات نام گرفت و 
برای نخستین بار مدال طلای جهان را برای تکواندوی زنان ایران 
به دست آورد. در ادامه رقابت های روز پایانی رقابت های تکواندوی 
قهرمانی جهان ۲۰۲۳ در باکو پایتخت آذربایجان، ناهید کیانی 
تنها نماینده فینالیست ایران در این مسابقات، در دیدار نهایی 
وزن -۵۳ کیلوگرم مقابل جو زو از چین به میدان رفت و در پایان 
با برتری ۲ بر صفر برای نخستین بار در تاریخ به مدال طلای 
جهان برای تکواندوی زنان ایران رسید و تنها مدال آور کاروان 
۱۵ نفره ایران در این مسابقات نام گرفت. کیانی در راند نخست 
با نتیجه قاطع ۱۴ بر صفر به برتری رسید و در راند دوم نیز با 
نتیجه ۱۰ بر ۷ پیروز شد تا در مجموع با برتری ۲ بر صفر به مدال 
طلای جهان برسد. کیانی پیش از این با برتری مقابل رقبای 
خود از کره جنوبی، مجارستان، کرواسی و روسیه راهی فینال 
این مسابقات شد. پیش از این علیرضا نادعلیان نماینده وزن 
+۸۷ کیلوگرم مردان ایران در همان دور نخست برابر حریفی از 
بریتانیا با نتیجه ۲ بر صفر شکست خورد تا دوازدهمین و آخرین 
حذف شده تکواندوی مردان و زنان ایران در این مسابقات باشد. 
با حذف نادعلیان، تیم ملی تکواندوی مردان ایران تنها با ۲ مدال 
برنز و حذف ۶ تکواندوکار دیگر با عملکردی ناامید کننده و با 
هدایت بیژن مقانلو به کار خود پایان داد. به این ترتیب در پایان 
رقابت های تکواندوی قهرمانی جهان ۲۰۲۳ در باکو، ناهید کیانی 
برای نخستین بار در تاریخ تکواندوی زنان ایران به مدال طلای 
جهان رسید، متین رضایی و آرین سلیمی به مدال برنز رسیدند 
اما ۱۲ نماینده دیگر ایران به نام های مهدی حاجی موسایی 
در۵۴ -، علیرضا حسین پور در۵۸ - ، فرزان عاشورزاده در ۶۳ - ، 
میرهاشم حسینی در ۷۴ - ، مهران برخورداری در ۸۰ -  و علیرضا 
نادعلیان در وزن ۸۷ + کیلوگرم مردان و سعیده نصیری در۴۶-، 
غزل سلطانی در ۴۹ - ، تینا مدانلو در ۵۷ - ، نرگس میرنورا... 
در۶۲ - ، زینب اسماعیلی در ۶۷ -  و زهرا پوراسماعیل در وزن 

۷۳ - کیلوگرم زنان نیز از دور مسابقات حذف شدند. 

  صحبت های کیانی 
ناهید کیانی پس از کسب مدال طلا در رقابت های تکواندوی 

قهرمانی جهان ۲۰۲۳ که برای 
نخستین بار در تاریخ تکواندوی 
بانوان ایران به دست آمد، گفت: 

قطعا مسابقات قهرمانی جهان سطح 
بالایی دارد. خدا را شکر با تمام توان 

در این رقابت ها حاضر شدم و توانستم 
در پنج مبارزه به پیروزی برسم و مدال 

طلا را کسب کنم. تکواندوکار وزن -۵۳ 
کیلوگرم بانوان ایران، درباره کسب این مدال 
تاریخی خاطرنشان کرد: احساس خیلی خوبی 

دارم. همیشه کسب اولین مدال خیلی به آدم 
می چسبد. امیدوارم این موفقیت ادامه دار باشد و 

همه بچه ها رسیدن به مدال طلای جهان را تجربه 
کنند. وی درباره گام بلند خود برای کسب سهمیه المپیک 

با ایستادن بر سکوی نخست جهان گفت: همه تلاش من برای 
موفقیت در المپیک است. امیدوارم به هدفی که دارم برسم. 

  نظر سرمربی 
سرمربی تیم ملی تکواندوی بانوان از عملکرد ناهید کیانی 
در رقابت های قهرمانی جهان تمجید کرد. مینو مداح در پایان 
رقابت های تکواندو قهرمانی جهان ۲۰۲۳ در باکو - پایتخت 
آذربایجان - که با تک مدال طلای ناهید کیانی و حذف شش 
تکواندوکار دیگر تیم بانوان ایران همراه بود، تنها به مدال 
طلای ناهید کیانی اشاره کرد و هیچ صحبتی درباره ناکامی و 
حذف شش نماینده دیگر تیم بانوان ایران نداشت. وی دراین 
باره گفت: خوشحالم که این لحظه را جشن گرفتیم. این مدال 

باعث افتخار ما شد. 
امیدوارم درخشش او را در المپیک ببینیم. مداح در پاسخ 
به سوالی درباره سطح کیفی رقابت های قهرمانی جهان، 
خاطرنشان کرد: در مسابقات جهانی هیچ حریفی زنگ 
تفریح نیست و هر کسی که در این رویداد حاضر شده مدعی 
است و برای کسب مدال به میدان می رود. قرعه کیانی خیلی 
سخت بود اما بازی های هوشمندانه و عالی را به نمایش 

گذاشت. 
خدا را شکر به این مدال رسیدیم و این مدال را به مردم 
و دوستداران تکواندو تقدیم می کنیم. وی ادامه داد: باعث 
افتخار است که برای اولین بار در جایگاه پنجم جهان 
ایستادیم. این کار به تنهایی نیست و کار یک مجموعه است. 
امیدوارم این افتخارآفرینی ها ادامه داشته باشد و در المپیک 

به موفقیت برسیم. 

  دیگر افتخارات 
در روزهای گذشته اما شاهد افتخارآفرینی های دیگر بانوان 
کشورمان نیز بوده ایم. تیم ملی قایقرانی رویینگ مردان و زنان 
ایران در مسابقات مسکو شرکت کرده اند. دومین روز مسابقات 
نیز برگزار شد و سه قایق ایران به فینال A راه یافتند و حاصل 
آن یک مدال برنز در قایق دونفره سبک وزن زنان توسط نازنین 
ملایی و کیمیا زارعی بود. نازنین ملایی روز شنبه گذشته در 
رویینگ یک نفره سبک وزن نیز مدال نقره گرفته بود و به این 
ترتیب تعدادی مدال های ایران در مسابقات مسکو به یک نقره 
و یک برنز رسید. مسابقات دوومیدانی بین المللی ترکیه از سه 
شنبه، نهم خرداد آغاز شده است و ورزشکاران ایران هم به 

رقابت با حریفان خود پرداختند.
 شهلا محمودی قهرمان دوهای با مانع دوومیدانی زنان 
کشورمان با شرکت در ماده دوی ۴۰۰ متر با مانع با ثبت زمان 
۵۹.۴۹ ثانیه ضمن شکستن رکورد ملی موفق شد در جایگاه 
نخست قرار گرفت. رکورد قبلی این ماده با زمان ۵۹.۹۱ 
)۱۳۹۸/۶/۱ تهران( ثانیه متعلق به خود شهلا محمودی بود. 
رکورد ملی جدید شهلا محمودی پس از تایید تست دوپینگ 
از سوی کمیته پزشکی ثبت نهایی خواهد شد. پیش از این 
هم حمیده اسماعیل نژاد با ثبت زمان ۱۱. ۴۳ ثانیه رکورد 
ملی دوی ۱۰۰ متر زنان ایران را که پیش از این متعلق به 
فرزانه فصیحی بود، شکست. همچنین در ادامه رقابت های 
دوومیدانی قهرمانی جوانان آسیا که از ۱۶ خرداد به میزبانی 
کره جنوبی آغاز شده است، نازنین فاطمه عیدیان دونده ایران 
در مرحله نهایی ماده ۴۰۰متر بامانع شرکت کرد و موفق شد 

در جایگاه دوم قرار بگیرد. 
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گفت وگو

زلاتان ابراهیموویچ ستاره سوئدی تیم 
فوتبال میلان پس از پیروزی ۳ بر یک میلان 
برابر هلاس ورونا که آخرین بازی اش برای 
روسونری بود، خبرنگاران را غافلگیر و اعلام 

کرد که کفش هایش را آویزان خواهد کرد. 
  روز خاص 

اینکه زلاتان ۴۲ ساله از میلان جدا خواهد 
شد از قبل مشخص بود اما با توجه به ابراز 
تمایل باشگاه مونتزا برای جذب این ستاره 
سوئدی، احتمال می رفت که او به دوران 
به کارفرمای  بازیگری اش در تیمی که 
سابقش سیلویو برلوسکونی تعلق داشت، 
ادامه دهد که اینگونه نشد. ایبرا که در این 
فصل به دلیل مصدومیت و عمل جراحی 
زانویش به ندرت فرصت بازی پیدا کرد و 
بیشتر به عنوان یک حامی روحیه دهنده 
به هم تیمی هایش ایفای نقش کرد، فصل 
گذشته به میلان برای فتح سری A کمک 
کرد و به همین دلیل بیش از پیش نزد 
هواداران تیمی که دو دوره در آن بازی کرد، 
محبوب شد. زلاتان پس از بازی در نشست 
خبری به خبرنگاران گفت: امروز برای من 
روز بسیار خاصی است. من به هیچ کس 
نگفته بودم که دارم از فوتبال خداحافظی 
می کنم. فقط به باشگاه گفتم که باید برای 
بازی آخرم کاری انجام دهیم اما حتی آنها 
هم نمی دانستند که من بعد از این بازی 
بازنشسته خواهم شد. از شما خبرنگاران 
به خاطر صبر و حوصله تان تشکر می کنم. 
حالا که می روم، کار شما هم بدون من کمتر 

می شود. از فردا، من در این دنیای فوتبال یک 
انسان آزاد هستم. دوران بازیگری ام خیلی 
طولانی بود. از همه شما، از همه آنهایی که 
به من انرژی و قدرت دادند، روحیه ام را بالا 
بردند تا به بازی کردن ادامه دهم، تشکر 

می کنم. 
  اشک ایبرا 

ایبرا در زمین بازی حین خداحافظی 
با بازیکنان احساساتی شده بود و اشک 
می ریخت اما او با حضور در اتاق کنفرانس 
خبری با شوخ طبعی همیشگی خودش 
گفت: امروز صبح )صبح روز بازی( وقتی که از 
خواب بیدار شدم، دیدم که دارد باران می بارد. 
به خودم گفتم که حتی خدا هم امروز غمگین 
است. حتی خانواده ام هم نمی دانستند که 
امروز قرار است چه اتفاقی بیفتد. مثل یک 
مرده متحرک بودم. با هیچ کس شوخی 
نکردم، حتی حرف هم نزدم. تنها سه ماه 
هم  بازنشستگی  به  کردن  فکر  از  پیش 
می ترسیدم اما امروز آن را پذیرفته ام و 
احساس می کنم که برای بازنشسته شدن 

آماده ام. طبیعتاً کمی هم ناراحتم. 
  تصور

ایبرا درباره اینکه هنگام خداحافظی با 
هواداران در زمین چمن، به چه چیزی فکر 
می کرد، گفت: مردم فکر می کنند که ایبرا 
یک سوپرمن است اما من دل بزرگی هم دارم. 
داشتم دور و برم را نگاه می کردم تا یک نفر را 
پیدا کنم که به من قوت قلب بدهد اما دیدم 
که همه دارند گریه می کنند. به بازیکنان نگاه 

کردم، دیدم آنها هم دارند گریه می کنند. 
هواداران داشتند گریه می کردند. به همسرم 
نگاه کردم و فکر کردم که او به من قدرت 
قبول این تصمیم را می دهد اما دیدم که او 

دارد از همه بیشتر گریه می کند. 
برای زلاتانی که در سه تیم مطرح ایتالیا، 
یعنی یوونتوس، اینتر و میلان بازی کرده 
است، میلان چیز دیگری بود. او دو دوره 
در این تیم بازی کرد و هر بار با آن قهرمان 
سری A شد. میلان حتی زمانی که از توان 
ستاره سوئدی برای حضور ثابت در مسابقات 
اطمینان نداشت قرارداد او را تمدید کرد. به 
همین دلیل هم ابراهیموویچ از میلان به 
عنوان خانواده دومش یاد کرد و گفت که 
تا همین چند وقت اخیر مطمئن نبوده که 
قصد دارد بازنشسته شود. او اظهار داشت: 
من تنها ۱۰ روز پیش بود که به خودم گفتم 
دیگر کافیست. قبول کردم که همه چیز با 
نرفتن به زمین فوتبال تمام نمی شود. چیزی 
که امروز تجربه کردم، آن قدر فوق العاده بود 
و چنان خاطره ای را برایم ساخت که تا آخر 
عمرم آن را از یاد نخواهم برد. آن قدر اینجا 
بوده ام که احساس می کنم ماشینم جز زمین 
تمرینی میلانلو مقصد دیگری را نمی داند اما 
باید مقاصد جدیدی را پیدا کنیم. خیلی ها به 
من توصیه های مختلفی کردند اما من باید 
خودم به این نتیجه می رسیدم که وقتش 
شده خداحافظی کنم و بروم تا از زندگی 
شخصی ام و فوتبال به شیوه ای دیگر لذت 

ببرم. 

  اتفاق تلخ 
یکی از اتفاقات تلخی که برای زلاتان در 
دومین دوره حضورش در میلان رخ داد، 
مرگ دوست صمیمی و مدیر برنامه هایش 
مینو رایولا بود که سال گذشته درگذشت. 
ایبرا گفت: من با مسئولیتی بزرگ به میلان 
برگشتم، مثل یک کاپیتان که می خواست 
تیمش را فرماندهی کند و آن را دوست داشتم. 
زمانی که در آمریکا بودم، قصد نداشتم به اروپا 
برگردم اما مینو رایولا مرا متقاعد کرد که 
برگردم. قبلًا خیلی تنها بودم اما زندگی ام با 
ورود رایولا تغییر کرد. به همین خاطر وقتی که 
از بین ما رفت، زندگی ام دیگر مانند قبل نشد. 
اگر او الان اینجا بود، من به بازی کردن ادامه 
می دادم، چون او می خواست کمیسیونش را 
بگیرد. ببخشید مینو اما این یک واقعیت است!

  برنامه 
استفانو پیولی، سرمربی میلان پس از بازی 
به رسانه ها گفته بود که چند وقت پیش از 
زلاتان خواسته به دستیاران او در کادر فنی 
میلان ملحق شود اما او این پیشنهاد را رد 
کرد چون هنوز خودش را برای مربیگری 
آماده نمی دید. او در پاسخ به این سؤال که 
آیا نظرش عوض شده است، گفت: در حال 
حاضر، من می خواهم کمی خوش بگذرانم و 
از مرور کارهایی که انجام داده ام، لذت ببرم. 
درست نیست که عجولانه تصمیم بگیریم 
به خصوص که الان هم احساساتی هستیم. 
می خواهم در تابستان استراحت کنم. بعدش 

ببینیم چه می شود. 

  کوتاه 
تسنیم: احسان حاج صفی در حاشیه تمرین تیم ملی فوتبال 
ایران پیرامون تشکیل مینی کمپ زیرنظر امیر قلعه نویی، اظهار 
داشت: یک کمپ فعلًا چهار روزه را در پیش داریم و یکسری 
از بازیکنان جدید به تیم ملی دعوت شدند. برای بازیکنان 
جدید آرزوی موفقیت دارم و امیدوارم سالیان سال در خدمت 
تیم ملی باشند، پیراهن تیم ملی را بپوشند و برای کشورمان 
افتخارآفرینی کنند. در مورد تورنمنت کافا باید بگویم 
تورنمنت بدی نیست. تیم های عمان و ازبکستان تیم های 
خوبی هستند که در این مسابقات حضور دارند. این مورد 
فکر می کنم شرایط خوبی برای ماست که بتوانیم آماده سازی 
خوبی برای جام ملت های آسیا داشته باشیم. امیدوارم بتوانیم 
استارت قهرمانی را از آنجا بزنیم و در جام ملت ها بتوانیم 
قهرمان شویم. وی در پاسخ به این سؤال که در درخشان ترین 
فصل باشگاهی اش چقدر انگیزه دارد تجربه خود را به فوتبال 
ملی انتقال بدهد، افزود: خدا را شکر، بعد از جام جهانی وقتی 
وارد باشگاه شدم شرایطم خیلی خوب بود و بهترین وضعیت 
را داشتم. الان هم در خدمت تیم ملی هستم و هر چیزی که 
کادر فنی صلاح بدانند، انجام می دهم. اگر کادر فنی صلاح 
بداند بازی می کنم و سعی خواهم کرد بهترین عملکردم را در 

زمین نشان بدهم. 

بیــن المــلل 
  تصمیم لیونل مسی برای ترک پاری سن ژرمن تاثیر 
زیادی بر دنبال کنندگان این تیم در شبکه های اجتماعی 
داشت. به گزارش اسپورت، پاری سن ژرمن در هفته پایانی 
بر کلرمون  رقابت های لیگ فرانسه با نتیجه سه بر دو برا
شکست خورد. در این بازی که در پارک دو پرانس برگزار شد 
جشن قهرمانی هم برای تیم پاری سن ژرمن ترتیب داده شد. 
هواداران پاری سن ژرمن هنگام خوانده شدن نام مسی برای 
گرفتن مدالش بار دیگر او را هو کردند. مسی زیاد در جشن 
قهرمانی پاریسی ها باقی نماند و خیلی زود به رختکن رفت. 
البته گالتیه هم که مانند مسی هو شد به همراه نیمار زیاد در 
جشن قهرمانی حضور نداشتند و به رختکن رفتند. لیونل 
مسی در پاری سن ژرمن نتوانست انتظارات را برآورده کند. 
حذف این تیم از لیگ  قهرمانان اروپا برای دومین سال پیاپی 
باعث شد تا هواداران پاری سن ژرمن تیغ انتقاد را به سمت او 
بگیرند. بر اساس تحقیقات در حال حاضر بیش از یک میلیون 

و ۷۰۰ هزار دنبال کننده پاری سن ژرمن 
بعد از رفتن لیونل مسی حساب رسمی 
این باشگاه را آنفالو کردند. پیش 
از این تیم ۷۰ میلیون و ۴۰۰ هزار 

دنبال کننده داشت که تاکنون به ۶۸ 
میلیون و ۷۰۰ هزار دنبال کننده کاهش 
پیدا کرده است. لیونل مسی در پستی در 
واکنش به خداحافظی از این تیم نوشت: 
از باشگاه پاری سن ژرمن و شهر پاریس 
به خاطر این دو سالی که در تیم بودم 
تشکر می کنم. بهترین ها را برای تیم 

آرزو می کنم. 

 عذرخواهی
قهرمانی ناپولی  چند هفته قبل مسجل شده 
بود اما جام قهرمانی پس از پایان رقابت های لیگ 
و در ورزشگاه مارادونا به این تیم اهدا شد تا جشن 
باشکوهی با حضور تماشاگرانی که موفق به حضور در 

ورزشگاه شده بودند برگزار شود. 

 تمرین سخت 
مربی دروازه بان های تیم ملی تمرینات سخت و 
سنگینی را برای شاگردانش در مینی کمپ در نظر 
گرفته است.  دینکا که اکثر دروازه بان های ایرانی شیوه 
کاری او را تایید می کنند، در تیم ملی نیز با روش خودش 

مشغول آماده سازی گلرها شده است.

       خداحافظی 
متئو لاهوز قضاوت دیدار تیم های مایورکا و رایو 
وایکانو را به عهده داشت؛ دیداری که با برتری 0-3 
مایورکا به پایان رسید اما اتفاق ویژه آن خداحافظی 
لاهوز در انتهای بازی و پایان دوران حرفه ای پرفراز و 

نشیبش بود.

ت
شــ

س نو
عک

عطایی: بازی با ژاپن، گل سر سبد  
تقابل تیم های آسیایی است 

تسنیم: به گزارش سایت فدراسیون والیبال؛ 
بهروز عطایی بعد از تمرین تیم ملی والیبال ایران 
در سالن اصلی مسابقات و پیش از آغاز فصل 
۲۰۲۳ لیگ ملت های والیبال اظهار داشت: 
خوشبختانه بازیکنان در سلامت کامل هستند 
و مصدومیت های جزئی هم که وجود داشت، از 
بین رفت. سرمربی تیم ملی والیبال ایران ادامه 
داد: مسابقه سختی مقابل ژاپن خواهیم داشت. با 
توجه به اطلاعات خوبی که دو تیم از هم دارند و 
اینکه جزو قطب های قاره آسیا محسوب می شوند، 
دیدار خیلی سختی پیش روی مان است. عطایی 
در ادامه تصریح کرد: امیدوارم مسابقه خوبی باشد. 

خارج ازمستطیل سبز

 الخلیج:  
قایدی به الاهلی برمی گردد 

روزنامه الخلیج امارات اعلام کرد که مهدی 
قایدی بعد از یک فصل خوب با استقلال به الاهلی 
برمی گردد این در حالی است که سرنوشت 
نوراللهی برای فصل بعد مشخص نیست. الاهلی با 
هدایت ژاردیم توانست عنوان قهرمانی را در لیگ 
امارات به دست آورد. ژاردیم از الاهلی جدا شد و 
راهی لیگ ستارگان قطر خواهد شد تا هدایت 
الریان را برعهده بگیرد. روزنامه الخلیج درباره 
مهدی قایدی و احمد نورا...ی دو بازیکن ایرانی 
الاهلی نوشت: سرنوشت نورا...ی در هاله ای از ابهام 
است. او فصل بسیار خوبی را پشت سرگذاشت و 
مورد ستایش ژاردیم قرار گرفت. نورا...ی مورد 
توجه دیگر تیم های اماراتی قرار گرفته و از لیگ 
قطر هم یک پیشنهاد بسیار خوب دارد که معلوم 

نیست از الریان است یا تیم دیگری. 

خبـــــر

فصل فوق العاده پرسپولیس 

قهرمانی پرسپولیس در رقابت های جام حذفی را به هواداران، 
پیشکسوتان، بازیکنان، کادر فنی و مسئولان باشگاه تبریک 
می گویم. پرسپولیس بعد از باخت به سپاهان در لیگ برتر، کم 
نیاورد، بازی به بازی بهتر شد و تمام بازی های خودش را برد. در 
نهایت هم توانست جام حذفی را که کمتر کسی فکر می کرد در 
آن قهرمان شود را بالای سر ببرد. چون استقلال نتوانسته بود 
در لیگ برتر قهرمان شود، دنبال کسب جام بود، اما پرسپولیس 
باز هم توانست جامی دیگر برای هوادارانش به ارمغان بیاورد. 
فصلی فوق العاده که دوگانه را بردند و کاری کردند هواداران تا 
سال دیگر سرشان بالا باشد. حالا پس از قهرمانی در ایران باید 
تمرکزشان برای حضور پرقدرت در رقابت های لیگ قهرمانان 
آسیا باشد. پرسپولیس در دیداری مهم مقابل رقیب دیرینه 
خود باهوش بازی کرد و با اینکه ۲ بر یک پیروز شد، می توانست 
گل های بیشتری هم بزند. پرسپولیس قبلًا هم با یک فوروارد 
مقابل استقلال در لیگ برتر بازی کرد و برنده شد، چون 
هافبک های توانمندی دارد. اگر گل محمدی با ۲ مهاجم بازی 
کند باید یک هافبک خودش را بازی ندهند، او تمام جوانب و 
فکرها را کرد که به بهترین شکل از هافبک هایش در خط حمله 
استفاده کند. مهدی ترابی گل زد، موقعیت درست کرد و بسیار 
تهاجمی و رو به جلو بود. این گونه نیست که با یک فوروارد بازی 
کردن نشانگر محتاط بودن باشد. بازی با استقلال دیداری 
حساس است که بازیکنان خوب زیادی دارد و مثل سایر بازی ها 
نیست. پرسپولیس نباید بی مهابا بازی می کرد که به خوبی 
اینکار را انجام داد. به جز ۱۵ دقیقه ابتدای نیمه دوم طبیعی بود 
که استقلال برای جبران گل خورده تلاش کند، پرسپولیس هم 
از یک گل خودش به بهترین شکل محافظت کرد. بعد از اینکه 
استقلال تعویض های خودش را انجام داد و بازیکنان سر زنش 
را وارد بازی کرد، باز هم پرسپولیس روند و جریان بازی را از 
استقلال گرفت. وسط آنها خالی شد و خیلی راحت بازیکنان 
پرسپولیس به هم پاس می دادند. در لحظات آخر پرسپولیس 
روی یک اتفاق و ضربه ایستگاهی گل خورد، ولی مهم این بود 
که بعد از مساوی هم در وقت اضافه نفرات پرسپولیس خیلی 
باهوش بودند و در دقیقه ۱۱۵ به گل رسیدند. ساپینتو باز طبق 
معمول جنجال راه انداخت، بی ادبی و بی احترامی کرد. به نظرم 
سرمربی استقلال باعث باخت استقلال شد، وقتی سرمربی 
جنجال و حاشیه ایجاد می کند بازیکنانش هم تمرکزشان را از 
دست می دهند. یحیی گل محمدی باید در پرسپولیس بماند، 
چون او مال این تیم بوده و پرسپولیسی است. یحیی در ایران 
فقط پرسپولیس را انتخاب می کند. این فصل دو مقام خوب 
گرفت، متوجه است که رقابت های لیگ قهرمانان سخت تر از 
لیگ برتر است و باید تیمش را تقویت کند. تمام بازیکنان در 
دفاع و هافبک خوب هستند و باید مهاجم خوب جذب شود تا 

بتوانند در آسیا عرض اندام کنند. 

پیروز قربانی مدافع سابق استقلال و مربی 
فوتبال کشورمان در خصوص عملکرد استقلال 
و ساپینتو صحبت کرد. وی می گوید در ورزش 
ایران قحط الرجال موج می زند و فقط مختص 
فوتبال نیست. آدم هایی که در فدراسیون های 
مختلف در حال چرخش هستند بدون آنکه کار 

بزرگی کرده باشند.
 بسیاری از منتقدان بر این باور هستند 
که رفتارهای ریکاردو ساپینتو باعث شد تا 

استقلال این فصل به قهرمانی نرسد!
تا قبل از فینال جام حذفی اعتقاد داشتم 
ساپینتو را می توان نگه داشت اما رفتارهای او 
در دربی ۱۰۱ کاملًا در نتیجه بازی تأثیرگذار 
بود. صحنه ای که استقلال گل زد و پرسپولیس 
گل  خورد رفتاری که یحیی گل محمدی داشت 
با رفتار ریکاردو ساپینتو که تیمش گل زده بود 
مقایسه شود می بینید که اثر منفی رفتار سرمربی 
استقلال به گل محمدی کمک کرد تیمش برنده 
شود. به هر دلیلی ساپینتو اخراج شد، حرکاتی 
که انجام داد در شان سرمربی استقلال نبود 
حتی اگر داور بی دلیل به او کارت قرمز داده 
بود. رفتارهای ساپینتو بعد از گل بسیار بد بود 
و این شخص متوجه نشده شخصیت حقوقی او 
به عنوان سرمربی استقلال نباید به شکلی باشد 
که اعتبار باشگاه زیر سؤال برود. به ساپینتو و 
دستیاران خارجی اش یاد داده اند چگونه مصاحبه 
کنند. حرف های ساپینتو کاملًا عامه پسند است 
تا عده ای را حامی خود کند، روی ماتا دستیار وی 
بعد از رفتار به دور از شان ساپینتو حرف هایی 
زد که نشان می دهد کاملًا یاد گرفته اند چگونه 
حقیقت را وارونه جلوه دهند. طیف وسیعی از 
هواداران استقلال حامی ساپینتو شده اند در 
حالی که وقتی از لحاظ فنی استقلال را بررسی 
می کنیم ساپینتو با تیمی که مستحق قهرمانی 
بود هیچ جامی نگرفت. ذهن حامیان ساپینتو را 
با گفتن حرف هایی منحرف کرده اند و نگذاشتند 
ضعف های او دیده شود و چه بسا ضعف ها را نقطه 

قوت نشان دهند. 
 جای پیشکسوتانی که برای استقلال 
زحمت کشیده اند در این باشگاه کمتر 

دیده می شود!
 در ورزش ایران قحط الرجال موج می زند 
و فقط مختص فوتبال نیست. آدم هایی که در 
فدراسیون های مختلف در حال چرخش هستند 
بدون آنکه کار بزرگی کرده باشند. استقلال 
به خاطر انتخاب های غلط از نظر مدیریتی 
دچار مشکل شده است. ثبات مدیریتی که 
در پرسپولیس وجود داشته در این سال ها در 
استقلال وجود نداشته است. عمدی و سهوی 
بودن این موضوع را نمی دانم ولی اجازه دادن 
نمی شود تا آدم هایی با تفکرات نوینی وارد شوند. 
مدیرانی داریم که زمان رفتن آنها را فقط خدا 
می داند و هیچ جوره دل نمی کنند. جامعه فوتبالی 
خود را با کشورهای مترقی فوتبالی مقایسه کنیم. 
در بسیاری فدراسیون ها رئیس بعد از چهار سال 
عوض می شود یا در وزارت ورزش چنین اتفاقی 
رخ می دهد، اما خیلی از مدیران رده های پایین تر 
از ریاست تغییر نمی کنند. ثبات مدیریتی خوب 
است به شرطی که مدیران آورده داشته باشند. 
آدم های بدون آورده و خروجی مثبت، سال ها 
می مانند و به افراد صاحب افکار نوین و مترقی 
فرصت داده نمی شود، آن وقت می گوییم چرا 

ورزش ایران در حال درجازدن است. 

مرتضی کرمانی مقدم
 کارشناس فوتبال 

قربانی:  
در ورزش ایران 

قحط الرجال 
موج می زند

روزهای پرفروغ برای ورزش بانوان کشورمان رقم خورد روزهای پرفروغ برای ورزش بانوان کشورمان رقم خورد 

تاریــخ سازی ناهید کیــانی 

به هیچ کس نگفته بودم که از فوتبال خداحافظی می کنم

زلاتان: خدا هم از رفتنم ناراحت بود!


